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Az üzleti életben tervezel karriert?

Üzleti képzéseken a BGE-n tanul a legtöbb hallgató Magyarországon, 
így nálunk biztosan megtalálod azt a gazdasági képzést, amit keresel.
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ELŐSZÓ

KEDVES 
OLVASÓ!

enntartható. Verseny 
képes. Ez a két foga
lom a gazdaság fej
lesz téssel kap  cso lódik 
össze, aminek meg
határozó alapja a 
felsőoktatás. Aki dip
lomát szerez, nemcsak 
magának tanul, ahogy 
szüleink mondták, 

de az országának, azaz közelebbitá
volabbi társadalmi közegének is. 
Kétszer, de akár háromszor olyan 
magas jövedelemre számíthatnak 
a fiatalok diplomával, mint anélkül, 
és az elhelyezkedési esélyeik is meg
többszöröződnek. A diplomás mun
kanélküliség hazánkban rendkívül 
alacsony szintű. 

A fejlődés motorja a tudás, hiszen 
meglévő ismeretekre épülhet min
den kutatásfejlesztés és innováció. 
A nagyvállalatok ezért alakítanak ki 
szoros kapcsolatokat egyetemekkel, 
akár karokat is alapítanak közösen 
azon munkálkodva, hogy a piaci 
igényeket, elképzeléseket az univer
zitások falai közé vihessék. Mindezt 
azért, hogy a kölcsönösség kiépítésé
vel az ott működő kutatásokat, ame
lyeket adott esetben a saját problé
mafelvetésük indikált, hazavihessék 
saját vállalatukba, és ők is naprakész 
tudást adhassanak a fiataloknak. A 
tervek szerint óriási fejlesztési forrá
sokat kapnak az egyetemek, amelyek 
révén megújuló campusok, verseny
képes képzések és sikeres ipari kap
csolatok jellemzik majd ezeket az 
intézményeket. 

A BGE üzleti alapszakán például 
kötelező tantárgy a Felelős és fenn
tartható vállalat kurzus. A gazdasá
gi szakok továbbra is a legnépsze
rűbbek: a top 10 szak közül három 
is erről a képzési területről kerül 
ki. Egyre több vállalatvezető vallja, 
hogy a hazai fiatal pályakezdők te
hetségesek és a diákok jó képzést 
kapnak itthon is. Varga Judit igaz
ságügyi minisztert nemcsak a Mis
kolci Egyetem fejlesztési irányairól, 

de a jogászképzés útvesztőiről is 
kérdeztük, György László gazda
ságfejlesztésért felelős államtitkár 
pedig részletesen kifejti, hogyan 
kapcsolódik össze a gazdaság élén
kítésének fogalma és az oktatás. 
Az olvasó figyelmébe ajánlom ezen 
túlmenően a Bauer Dáviddal, a Mol 
HRigazgatójával készített interjún
kat, aki éppen beszélgetésünk előt
ti napon lett a Behaviour Magazin 
által szervezett verseny nagyvál
lalati kategóriájában Az év HR-ve
zetője, és aki a természettudomá
nyos tárgyak népszerűsítésének 
fontosságáról is mesélt nekünk. Az 
egészségtudományi képzési terü
lethez kapcsolódóan Orbán Gábor, 
a Richter vezérigazgatója mondja el, 
mi vár egy gyógyszergyárban a pá
lyakezdőkre. A karrierutak tervezé
sében a Komócsin Laurával készített 
interjúnk is iránymutatást adhat, ő a 
coachszakmába kalauzol el minket, 
de ha valakit a legmagasabb átlag
bérrel kecsegtető katonai pálya érde
kel, talál olvasnivalót a Durgó Tamás 
alezredessel készített interjúnkban. 

Mindezeken túl képzésterületi rang
sortábláink az elmúlt három év top 10 
egyetemeit rendezik sorrendbe képzé
si területenként, de megvizsgáltuk a 
hazai univerzitások nemzetközi rang
sorokban való helyezéseit is az elmúlt 
három esztendőből. 

Az olvasó a kezében tartja azt 
a kiadványt, amellyel szeretnénk 
megalapozni a hazai minőségi fel
sőoktatásért létrehozandó program
sorozatunkat és új rangsormódszer
tanunkat. Bízunk abban, hogy jelen 
összeállításunkat haszonnal forgat
ják a felsőoktatásba igyekvők és csa
ládtagjaik, középiskolai és egyetemi 
szakemberek, a vállalatok humán
erőforrás-szakemberei, valamint a 
végzős évfolyam hallgatói is. 

Gazdaságfejlesztés, fenntartható
ság, versenyképesség. Hiszem, hogy 
ezek a szavak egymást kiegészítő 
tartalmak. És azt is, hogy a felsőok
tatás mint ernyő foghatja közre őket. 

F
Pintér Lívia

főszerkesztő
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A FELSŐOKTATÁSRÓL

MODELLVÁLTÁS ÉS HATÁSAI  
– FELSŐOKTATÁS 2022

letre szóló döntést 
hoznak meg a fiatalok 
és családjaik, amikor 
arról döntenek, me
lyik intézmény(ek)be 
jelentkezzenek, esetleg 
– például többletpon
tok reményében – szak
képzésben tanuljanake 
tovább. 

Versenyképesebb képzési rendszer

A modellváltás része annak a fo
lyamatnak, amely során a hazai 
oktatási rendszer átjárhatóbb és 
rugalmasabb is lesz. Mit is jelent ez 
a gyakorlatban? A duális képzés el
érhető mind a felsőfokú, mind a kö
zépfokú oktatásban és a szakképzés 
új rendszerében nő az átjárhatóság 
szakmák között. A tárca épp ebben 
az évben alakítja ki annak a mód
szertanát, hogy a felnőttképzésben 
egyedi, moduláris oktatásra épít
ve végezhessen el bárki egyegy 
szakmát (minden magyar állampol
gárnak két ingyen szakma jár ma 
Magyarországon). Egyes szakmate
rületeken ráadásul a technikumok
ból egyenes az út az egyetemekre. 

A kormányzat célja az, hogy a 
felsőoktatási intézmények központi 
szerepet töltsenek be a kutatásfej
lesztésben, innovációban, és az 

intézményközi, a vállalati, illetve 
a nemzetközi kapcsolataik tovább 
erősödjenek. Kiemelt célkitűzés a 
felsőoktatási stratégiához igazod
va, hogy a magyar fiatalok korszerű 
képzések keretében szerezhessenek 
minőségi, versenyképes tudást. A 
felsőoktatásban 2012 óta tartó válto
zások, a versenyképesség, az oktatás 
minőségének javítására tett intézke
dések hatására az egyetemek nyitot
tabbá váltak a gazdaság igényeire, ha
tékonyabban tudnak együttműködni 
a hazai vállalatokkal is. Az univerzitá
sok így hozzájárulhatnak régiójuk és 
Magyarország versenyképességéhez 
is. A felsőoktatás versenyképesebbé 
tétele 2012-től az egyetemek műkö
dési modelljének korszerűsítésével, 
a felsőoktatási törvény hatálybalépé
sével kezdődött. Az intézmények mű
ködésmenedzsmentjének változása 
a kancellárok kinevezésével, majd a 
stratégiai irányító testületek megbí
zásával folytatódott. A miniszter az 
ágazatirányító szakmai testületekbe 
és az intézmények vezetésébe gazda
sági szereplőket vont be. Ez közelebb 
hozta az egyetemi képzésekhez a 
munkaerőpiac igényeit, az együttmű
ködések új formáit teremtette meg. 
Az alapítványi fenntartású univerzi
tások kijelölésével 2019-től egy újabb 
oktatásmenedzsmentmodellt vezet
tek be a felsőoktatásban.1

A stratégia a célkitűzések megva
lósítását támogató eszközök között 
a minőségirányítás fejlesztését is 
meghatározta. Ahogy azt A felsőok

tatás a változások tükrében című 
ÁSZjelentésben olvashatjuk, az 
elmúlt másfél évben kedvező válto
zás, hogy az időszak alatt a képzési 
szerkezet szétaprózottsága csökkent, a 
duális képzésekben résztvevők aránya 
emelkedett és a külföldi hallgatók 
száma nőtt. A 2023-ra kitűzött célok 
elérésének 2019-es értékelése alap
ján a stratégiában meghatározottak 
ellenére az időszak alatt a hallgatói 
sikeresség nem javult, a képzésből 
lemorzsolódók aránya változatlan 
volt, a diplomások aránya a fiatalok 
közt csökkent és romlott a hallgatók 
nemzetközi mobilitása.

Az elemzés célkitűzése volt a stra
tégiában meghatározott „verseny, mi
nőség, teljesítmény és siker” relevan
ciájának azonosítása a felsőoktatási 
rendszer teljesítményé nek vizsgálata 
alapján. 

Bár sokan a modellváltást a felsőoktatás 
megtépázásaként értékelik, az átláthatóbb, teljesít-
ményalapú finanszírozással, az oktatók bérezésének 
differenciálásával épp a versenyképesség javítása 
mellett tette le a voksát a kormányzat. 

É

1 Felsőoktatás a változások tükrében – verseny, 
minőség, teljesítmény, 2021, Vida Cecília, Né-
meth Erzsébet (EL-2925-006/2021.)
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Verseny

Az intézmények közötti egészséges 
verseny a felsőoktatás fejlődésének 
egyik ösztönzője. Az egyetemek ok-
tatási teljesítményének összeha
sonlítására ad lehetőséget a friss 
diplomások munkaerőpiaci pozíci
óinak elemzése. A különböző egye
temeken, azonos szakokon végzett
diplomás fiatalok munkaerőpiaci 
mutatószámai intézményenként 
jelentős eltéréseket mutattak mind 
a gazdasági, a műszaki, a pedagó
gusdiplomák esetén alap és mes
terképzésnél is. Az oktatás folya
matába épített eredményesség és 
kompetenciamérés rámutathat a 
fejlesztendő területekre.

Minőség
A stratégiai célok között kiemelt 
szerepet kapott 
• a felsőoktatás minőségi fejleszté
sének igénye,
• a hallgatói sikeresség támogatá
sa, ezen belül 
•  a lemorzsolódás csökkentése és 
• a sikeresen végzettek arányának 
növelése.

A 30–34 éves korosztályban az 
időszak alatt a friss diplomások 
aránya némileg csökkent. Az idő
szak átlagában a felsőoktatásban 
a lemorzsolódási arány stagnált, 
nagysága tudományterületenként 
jelentős különbséget mutatott. Egy 
2010-től kezdett kutatás szerint hat 
év alatt az alapszakos hallgatók 49 
százaléka lemorzsolódott. A meg
figyelt időszakot nyolc évre hosz
szabbítva és a képzésváltási oko
kat is figyelembe véve ugyanakkor 
a fiataloknak csak az ötöde maradt 
ki a felsőoktatásból, a lemorzsoló
dási ráta így már csak 21 százalék 
volt. Az elemzés számba vette a 
lemorzsolódás kockázatait növelő 
tényezőket, amelyek közül 
• az eltérő előképzettségből adódó 
tudáskülönbség, valamint
• a tanulás mellett végzett munka 

fokozta leginkább a képzésből 
való kimaradás veszélyeit. A fel
sőoktatásban a tanulmányi idő 
meghosszabbodása és a nagyará

nyú lemorzsolódás mind egyéni, 
mind nemzetgazdasági szinten 
vesztességet jelent.

TeljesíTmény

A magyar felsőoktatás egyik kitörési 
pontja a teljesítményelvű, a gazdasá
gi szereplők igényeit jobban kielégí
tő felsőoktatás megteremtése, ezért 
2012-től a hazai felsőoktatás képzési 
szerkezete jó néhány tekintetben 
összhangba került a munkaerőpiac 
igényeivel. Harmadával emelkedett 
a műszaki diplomások száma, ne
gyedével nőtt az agrártudományi 
végzettségűeké és 12 százalékkal az 
informatikusoké is. A bölcsész-, a tár
sadalom, a közgazdasági és a termé
szettudományi pályákon végzettek 
száma és aránya ugyanakkor csök
kent. Ebben a szerkezetváltásban 
a képzések állami szubvencióinak is 
meghatározó szerepe volt. A felsőok
tatás versenyképességének javulását 
az egyetemek és a regionális gazdaság 
közötti együttműködések erősödését 
mutatja a gyakorlat orientált képzések 
és közös kutatások számának bővü
lése. Az egyetemek és a gazdasági 
szervezetek között 2019 végén közel 
másfélezer képzési együttműködési 
megállapodás volt érvényben, a du
ális képzésben tanulók aránya meg
közelítette a felsőoktatási stratégiá
ban 2023-ra meghatározott cél értéket 
(releváns képzések átlagában a 6 
százalékot).

siker

A friss diplomások nagy többsége 
elégedett a tanultak munkában 
való hasznosíthatóságával, a fel
sőoktatási tudásszolgáltatással, a 
megszerzett diploma stabil mun
kaerőpiaci pozíciót biztosít a fia
taloknak. A diplomás bértöbbletre 
vonatkozó adatok szerint hazánk
ban a munkaerőpiac az uniós át
lagnál jelentősen magasabb bérrel 
értékeli a diplomák meglétét.

Fontos kiemelni, hogy a mo
dellváltást követően az egyeteme
ket fenntartó, újonnan létrejövő 
alapítványok is kötelesek a rájuk 
bízott vagyonnal az átláthatóság 

és a közélet tisztaságának elve sze
rint gazdálkodni, a részükre ingye
nesen juttatott vagyont kizárólag 
fel ső oktatási célokra fordítani. A 
modellváltást megelőzően az intéz
mények az államháztartás köz ponti 
alrendszerébe tartoztak, amely szer
vezetek vagyona a nemzeti vagyon 
része, így az azzal való gazdálkodás
nak is a közérdek szolgálata érdeké
ben kell történnie. 

A közfeladatot ellátó közérdekű 
vagyonkezelő alapítványokról szóló 
törvény alapján az egyes egyeteme
ket fenntartó közérdekű vagyonke
zelő alapítványokról és a részükre 
való vagyonjuttatásról szóló külön 
törvényekben meghatározottak sze
rint alapítói vagyoni juttatásként az 
alábbiak kerültek az alapítványok
hoz és az egyetemekhez:

• a fenntartói jogok az alapítvá
nyok tulajdonába,
• az egyetemekhez kapcsolódó ál
lami tulajdonban lévő ingatlanok 
(ingyenesen, nyilvántartási érté
ken való átvezetéssel) részben az 
alapítványok, részben az egyete
mek tulajdonába,
• az állami tulajdonban lévő ingó 
vagyontárgyak az egyetemek tulaj
donába.

Az alapító állam a finanszírozá
si eszközöket is biztosítja, amely 
Magyarország mindenkori költ
ségvetésének tervezésekor előre 
sorolt tényezőnek minősül. Az 
Állami Számvevőszékről szóló 
törvény alapján az ÁSZ ellenőrzi 
azokat a szervezeteket, amelyek az 
államháztartásból támogatásban 
vagy ingyenes vagyonjuttatásban 
részesülnek. Ezen szervezetek gaz
dálkodási tevékenységének egésze 
ellenőrizhető.

AlApítványi Modellben Működő 
egyeteMeink
A felsőoktatásba készülők számára 
fontos tudni, hogy az új finanszíro-
zási formában az intézmények ru gal
masabban, gyorsabban reagál hat nak 
a gazdasági igényekre, mun katársaikat 
egyre inkább teljesítményalapon dí



u n i  2 0 2 2 9

A FELSŐOKTATÁSRÓL

jazhatják és saját lábukra állva még 
inkább közelíthetnek a nemzetközi 
rangsorok által támasztott követel
mények teljesítéséhez. A korszerűbb 
és kiszámíthatóbb működési környe
zet növeli a felsőoktatás versenyké
pességét.

A modellváltás célja, hogy az 
egyetemek a helyi társadalmi élet, 
az értelmiségképzés és a gazdaság
fejlesztés motorjaként biztosítsák a 
képzési, kutatási, innovációs, mű
vészeti, sport és kulturális szolgál
tatási hátteret régiójuk, valamint a 
magyar gazdaság versenyképessé
géhez. Az állam a felsőoktatási in
tézményekkel 2022-től hosszú távú 
keretszerződések keretében alakítja 
ki a finanszírozási alapelveket, ami 
garanciát jelent a stabil és tervezhe
tő működésre. A modellváltás nyo
mán növekedhet az intézmények 
saját bevételszerző képessége is. 
Az új működési modell a jövőben is 
minden hallgató számára biztosítja 
az állami ösztöndíjas képzés lehető
ségét az érintett egyetemeken. Az 
oktatókat, dolgozókat ettől kezdve 
munkaviszonyban foglalkoztatják, 
így a merev közalkalmazotti bér
táblával szemben lehetőség nyílik 
a többletteljesítmény, a kiemelkedő 
szakmai munka elismerésére. 

Az alapítványi fenntartásba kerülő 
felsőoktatási intézmények a rugalma
sabb és kiszámíthatóbb működési 
környezetnek köszönhetően megerő
síthetik nemzetközi jelenlétüket. 

A 2019-ben és 2020-bAn modellT 
váltott egyeteMek:
• Budapesti Corvinus Egyetem 
• Állatorvostudományi Egyetem
• Moholy-Nagy Művészeti Egyetem
• Miskolci Egyetem
• Neumann János Egyetem
• Széchenyi István Egyetem
• Soproni Egyetem
• Színház- és Filmművészeti Egyetem
• Pannon Egyetem

A Szent István Egyetem több in
tézménnyel egyesülve Magyar Ag
rár és Élettudományi Egyetem né
ven került 2020-ban az alapítványi 
intézmények listájára. A már koráb
ban modellt váltott tíz egyetemhez 
2021. augusztus 1-jével csatlakozott

• a Budapesti Gazdasági Egyetem
• a Gróf Tisza István Debreceni 
Egyetem
• a Dunaújvárosi Egyetem
• a Magyar Táncművészeti Egyetem
• a Nyíregyházi Egyetem
• az Óbudai Egyetem
• a Pécsi Tudományegyetem
• a Semmelweis Egyetem
• a Szegedi Tudományegyetem 
• a Testnevelési Egyetem
• az új Tokaj-Hegyalja Egyetem

Az Eszterházy Károly Egye
tem egyházi fenntartásba ke
rült.

Mindez azt is jelenti, hogy 
a 64 magyarországi ál
lamilag elismert 
felsőoktatási in
tézmény közül 
mindössze hat – 

• a Budapesti Műszaki és Gazda
ságtudományi Egyetem, 
• az Eötvös Loránd Tudományegyetem, 
• a Liszt Ferenc Zeneművészeti 
Egyetem, 
• a Magyar Képzőművészeti Egyetem, 
• a Nemzeti Közszolgálati Egyetem 
és az 
• Eötvös József Főiskola

– marad állami kézben. Ezek kö
zül pedig csak egy – az Eötvös Jó
zsef Főiskola – van vidéken, egészen 
pontosan Baján, így augusztustól az 
összes állami egyetem Budapesten 
működik.

A létrejövő alapítványok élén ku
ratórium áll, ezek tagjait pedig az 
alapján kérték fel, hogy értsenek az 
adott szakterülethez, a felsőoktatás
hoz és a kialakítani kívánt új rend
szerhez, amely felé a felsőoktatási 
intézményeknek közelíteniük kell 
a versenyképesség céljával. Csányi 
Sándor OTP-vezér például mindjárt 
két intézmény, a Soproni Egyetem 
és az új agráregyetem kuratóriumi 
elnöke lett. A Corvinus alapítványát 
Hernádi Zsolt Molvezérigazgató 
irányíthatja, míg a győri egyetem 
kuratóriumi elnöke az Audi Zrt. 
HRigazgatója, Knáb Erzsébet lett. 
A kuratóriumi elnökök között van 
Vidnyánszky Attila, Varga Judit 

igazságügyi miniszter, Böszörmé
nyi-Nagy Gergely, a Design Termi
nál igazgatója, Csizmadia Norbert, 
a Magyar Nemzeti Bank egyik ala
pítványának elnöke, NáraySzabó 
Gábor akadémikus, a Professzorok 
Batthyány Körének alelnöke és 
Navracsics Tibor volt uniós biztos. 

Az eddigi egylábú (oktatási) fi nan-
szírozás helyett a kormány szándéka, 
hogy – osztrák mintára – háromlábú 
struktúrát alakítson ki, amelyben 
az oktatási tevékenység mellett az 
infrastruktúra fenntartását, illetve 
a tudományos-művészeti telje
sítményt ismerik el. Utóbbit fele 
részben a jelenlegi számok – így 
például a minősített kutatók száma 
és a publikációs aktivitás –, fele rész
ben a releváns állami egyetemi rang
sorokban elfoglalt helyezés alapján 
finanszírozzák. Az állami egyetemek 
2021-ben és 2022-ben is 15-15 száza
lékkal magasabb bértömeget kap
nak. Az intézményeket hosszú távon 
egy-egy 15-25 éves finanszírozási, va
lamint egy rövid távú, 5 éves szerző
dés keretében támogatják majd. Bár 
a modellváltás ellenzői mindezt 
úgy értékelik, hogy az egyetemek 
finanszírozása bizonytalanabbá 
válik, a megalkotók szerint épp ez 
garantálja az intézmények hosszú 
távú prosperitását és gazdasági 
stabilitását. 

>> 10. oldal
Interjú Varga Judit igazságügyi miniszterrel
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A MISKOLCI EGYETEM  
RÉGIÓKÖZPONTKÉNT SEGÍTI 
A GAZDASÁGI FEJLŐDÉST

Tavaly kérték fel, hogy legyen a Miskol-
ci Egyetem fenntartásáért felelős ala-
pítvány kuratóriumának elnöke. Nem 
sokkal utána egy önnel készített inter-
júban elmondta, milyen óriási munka 
közepén vannak és milyen stratégiát 
alapoznak meg azzal, hogy közös erővel 
megismerik a folyamatokat, áttekin-
tenek minden kis részletet. Mostanra 
látni már, hogy mely pontokon változ-
tatnak, hogyan alakítják a stratégiát? 

A Miskolci Egyetem a modellváltásnak kö-
szönhetően már egy év után figyelemre mél-
tó eredményeket tudott elérni. Az intézmény 
egyik legfontosabb célja volt ugyanis, hogy 
régióközpontként segítse a gazdasági fejlő-
dést, egyúttal maga köré gyűjtse a megha-
tározó gazdasági szereplőket, ezzel kialakít-
va egy új tudásbázist. Büszkén mondhatom, 
hogy az irány jó: több mint 150 céggel van 
együttműködési megállapodásunk, orszá-
gos szinten is kiemelkedők a duális képzé-
seink, a műszaki karok oktatói és kutatói 
gárdája magas színvonalon dolgozik és per-
sze rengeteg fejlesztésnek is tanúi lehetünk. 
Több mint egy év távlatából bebizonyoso-
dott, hogy az egyetemi modellváltás sikeres 
és megfelelő segítséget nyújt ahhoz, hogy a 
hazai felsőoktatás a 21. század igényeit ki-
szolgálja, valamint a piaci szereplőkkel kö-
zösen tegye még versenyképesebbé a hazai 
képzési rendszert.

Mely területek azok, ahol komoly inno-
vációkra van szükség Miskolcon?

„A kohász és a bányász kifejezés ma már mást jelent: a jövő anyag-
mérnökeit képezzük a Miskolci Egyetemen. A határ szó szerint a 
csillagos ég, hiszen a modern felhőkarcolók és űrsiklók sem épül-
hetnek meg megfelelő anyagmérnöki tudás nélkül. Ennek a meg-
szerzésére ma a Miskolci Egyetem a garancia” – Varga Judit igaz-
ságügyi miniszterrel, a Miskolci Egyetemet fenntartó Universitas 
Miskolcinensis Alapítvány kuratóriumának elnökével beszélgettünk.

Legnagyobb fejlesztési projektünk jelenleg 
egy Tudományos és Innovációs Park létre-
hozása, ahol fenntartható természeti erő-
források, gazdálkodás, korszerű anyagok és 
technológiák, valamint Logisztika 4.0 (ter-
mékazonosítás és csomagolástechnika) áll 
majd a hallgatók és az ipari szereplők ren-
delkezésére, ezáltal kielégítve a gazdaság, a 
társadalmi élet és az univerzitás együttmű-
ködésének igényeit. Megkezdjük továbbá az 
egyetemi épületek korszerűsítését célzó Green 
and Smart Campus projekt kivitelezését is, 
hiszen nagyon fontos, hogy az épületek felújí-
tásával ne csak a belső infrastruktúrát moder-
nizáljuk, hanem a környezeti terhelésünket is 
csökkenteni tudjuk. Terveink között szerepel az 
egyetem teljes oktatási és kutatási portfóliójá-
nak fejlesztése. 

Hol tudnak nemzetközi, vagy regionális 
élre törni, van-e ilyen szándék? A jo-
gász- és a műszaki képzés például erős 
Miskolcon. Mik a tervek?

Nem lehet versenyképes az egyetemi képzés 
megfelelő nemzetköziesítés nélkül, hiszen 
ezek valamennyi képzési területünkre ha-
tással vannak. Ennek érdekében a következő 
időszakban az intézmény együttműködési 
megállapodást ír alá a TU Dortmunddal 
és a Fraunhofer Intézettel, de tárgyalások 
folynak a közös oktatási és kutatási progra-
mok terén az RWTH Aacheni Egyetemmel 
is. Mindemellett azt is örömmel jelenthetem 
be, hogy az univerzitás 2021 októberétől 
a European University Association teljes 
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jogú tagjává vált, és e szervezet több mint 
800 egyetemet, illetve rektori konferenciát 
tömörít Európa 48 országából. Célunk, hogy 
a jövőben tovább bővítsük a nemzetközi pa-
lettát együttműködésekkel és a külföldi hall-
gatók számának növelésével.

Hogyan változott az egyetem és a nagy-
vállalatok kapcsolata az eltelt egy év 
alatt?

Az elmúlt időszakban az intézménynek jó né-
hány gazdasági szereplővel sikerült együttműkö-
dési megállapodást kötnie, a meglévő kapcsola-
tait pedig tovább fejlesztenie. Jelenleg országos 
jelentőségű és a régióban működő több mint há-
romszáz vállalkozással – a kkv-tól a nagyvállala-
tokig – tartjuk a kapcsolatot, de vannak országo-
san és nemzetközileg is jelentős vállalatok, mint 
a Mol Csoport vagy az Audi. Fontosnak tartjuk 
ugyanis, hogy az egyetem fejlődése együtt járjon 
a régió fejlesztésével. Éppen ezért olyan oktatá-
si és kutatási programot hajtunk végre és olyan 
kompetencia-központokat alakítunk ki, amelyek 
egyszerre tükrözik a regionális munkaerőpiac és 
a befektetők igényeit. Erre egyébként nagysze-
rű példa lesz az OAM Ózdi Acélművek Kft.-vel 
megvalósuló együttműködés.

Milyen forrásokat tudtak az elmúlt 1-2 
évben a ME-be behívni, milyen konkrét 
fejlesztések történtek és milyen fejlesz-
tési forrásokra számíthat az egyetem 
az 1509 milliárd forintból? Tavaly emlí-
tette, hogy a várossal közös infrastruk-
turális fejlesztésekben gondolkodnak. 
Ezek hogy állnak most?

Ha csak a modellváltást követően nézzük a 
fejlesztési forrásokat, akkor nagyságrendjét 
tekintve több mint 8 milliárd forintos összeg-

• Igazságügyi miniszter, a Miskolci Egyetemet fenntartó 
 Universitas Miskolcinensis Alapítvány kuratóriumának elnöke.

•  41 éves, házas, 3 kisfiú édesanyja.

•  Summa cum laude végzett 2004-ben a Miskolci Egyetem   
 Állam- és Jogtudományi Karán, jogi szakvizsgáját 2009-ben   
 tette le, majd 2015-ben energiajogi szakképzésben vett részt 
 a Robert Schuman Centre-ben (EUI). 

• Jogi diplomája megszerzése után ügyvédjelöltként  
 dolgozott a Freshfields, Bruckhaus, Deringer, majd a   
 Hogan & Hartson ügyvédi irodában Budapesten.

•  Ügyvédjelöltből 2006-ban lett a Fővárosi és Pesti Központi   
 Kerületi Bíróság fogalmazója, majd 2009-től az Európai   
 Parlament környezetvédelmi szakpolitikai tanácsadója volt  
 kilenc éven keresztül.

•  2018 és 2019 között a Miniszterelnökség európai uniós   
 kapcsolatokért felelős államtitkára. 

•  2019 óta igazságügyi miniszter.

•  Angolul, franciául és németül is tárgyalóképes a nyelvtudása,  
 spanyolul társalgási szinten beszél.

•  2005-től négy éven át volt az ELTE Egyetemi  
 Koncertzenekarának tagja.

Névjegy:  Varga Jud it

ről született döntés. Közöttük van a kompe-
tencia-központ, a Nemzeti Labor program, a 
life-os projekt, valamint GINOP Plusz-forrá-
sok. Döntés született arról, hogy a Miskolci 
Egyetem egyike lehet a Tudományos és Inno-
vációs Park országos hálózatnak, amelyhez 
kötődően elindultak a közbeszerzési eljárások 
– ez esetben több mint 30 milliárd forintos fej-
lesztési csomagról beszélünk. Az univerzitás a 
Green and Smart Campus jegyében álmodta 
meg jövőképét, amelyben valamennyi infra-
struktúrája megújul: kollégiumok, menza, 
sportinfrastruktúra. Az informatikai rendszer 
fejlesztése lehetőséget biztosít a teljes oktatási 
portfólió modernizálására, valamint új kuta-
tó- és kompetencia-központok is létrejönnek, 
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például Klímapolitikai és Klímaadaptációs 
Kutató és Kompetencia Központ, Űranyag-
kutató és Kompetencia Központ, Társadalmi 
Innovációs Kutatóközpont. Ezek a fejleszté-
sek megközelítik a nettó 40 milliárd forintot. 
Azt reméljük, hogy mindezek révén pár éven 
belül a Miskolci Egyetem egy vonzóbb, attrak-
tívabb campus benyomását kelti és erősíti a 
pozícióját a felsőoktatás hazai és nemzetközi 
térképén.

A hosszú távú finanszírozási és a 3-5 
éves támogatási szerződésben milyen 
kritériumokat rögzítettek, amelyeknek 
meg kell felelnie az egyetemnek?

Szükséges az alapító okiratunkban nevesí-
tett képzési területek erősítése és fejlesztése, 
javítanunk kell a lemorzsolódási arányokon. 
Cél, hogy a hallgatók a rendelkezésre álló 
képzési idő alatt abszolutóriumot, majd 
diplomát szerezzenek, lehetőség szerint a 
releváns munkaerőpiaci szektorban. Egye-
temünk eddig is jól pozicionálta magát a 
régióban, továbbra is cél, hogy képzéseink 
szolgálják a régió megtartó erejét. Növel-
nünk kell a kutatás-fejlesztési pályázatok-
ból és a piaci k+f+i tevékenységből szárma-
zó bevételeinket. A jelenleginél is erősebb 
publikálási aktivitást várnak tőlünk mind 
a hazai, mind a nemzetközi megjelenést te-
kintve. Erősítenünk kell a nemzetköziesítési 
tevékenységünket, több külföldi oktató, több 

külföldi hallgató jelenjen meg, a hallgatói 
mobilitásunk is erősödjön. Nem feledkezhe-
tünk meg a verseny- és szabadidősportban 
való aktív jelenlétről, ami eddig is fontos 
volt egyetemünk számára, de most ezt a te-
vékenységet a finanszírozás is honorálja. In-
tézményünknek nem a nulláról kell indulnia, 
jó alapjaink vannak mind az infrastruktúra, 
mind a humán szféra tekintetében, de termé-
szetesen van hová fejlődnünk. 

A nemzetközi rangsorok szerepéről mi a 
véleménye? 

Szögezzük le rögtön az elején: ahány ku-
tatás, annyi rangsor, így érdemes ezeket a 
listákat fenntartásokkal kezelni. Mindazon-
által a legelismertebb rangsorokon ott van a 
Miskolci Egyetem. Felkerültünk a Quacqua-
relli Symonds 2021-es világrangsorára, ami 
az egyik legismertebb – és az intézmények 
nemzetközi megítélésében is presztízste-
remtő – nemzetközi felsőoktatási ranglista. 
Emellett ott vagyunk a Times Higher Edu-
cation idei „feltörekvő gazdaságok egyete-
mei” listáján is. Ez elismerése mindannak 
a hatalmas munkának, amelyet az elmúlt 
években a Miskolci Egyetem vezetése tett 
a nemzetközi láthatóság érdekében. Ezt a 
munkát pedig folytatjuk!

Mostanában mennyire kell belevonód-
nia az egyetem mindennapjaiba? Milyen 
gyakran jár Miskolcra?

Az intézmény hétköznapjait folyamatosan 
figyelemmel követem, hiszen ez a biztosí-
téka annak, hogy mindig lássam, hol tart 
egy-egy fejlesztés vagy éppen milyen hiá-
nyosságokra kell még megoldást találni. A 
miniszteri pozíció persze nem teszi lehetővé, 
hogy minden egyetemi programon részt ve-
gyek, szerencsére azonban Horváth Zita rek-
tor és kiváló csapatának gondos munkája 
lehetővé teszi, hogy az univerzitás a fejlődés 
pályáján maradjon. Emellett kiemelném, 
hogy a kuratórium minden tagja aktívan be-
kapcsolódik az egyetem mindennapjaiba, a 
jelenlétük folyamatos, ennek is köszönhető a 
felfelé ívelő pálya, amire ráálltunk. Amikor a 
feltételek adottak, igyekszem minél több ese-
ményen részt venni és képviselni a fenntartó 
alapítványt. Így látogattam el a közelmúlt-
ban a Dortmund melletti Iserlohnba is, ahol 
a Campus Symposium nevű konferencián 
volt alkalmam bemutatni, hogyan építjük 
Miskolcon a tudomány, a gazdaság és az 
innováció kapcsolatát. 

 „Az egyetemi modellváltás sikeres és megfelelő segítséget nyújt ahhoz, 

hogy a hazai felsőoktatás a 21. század igényeit kiszolgálja és a piaci sze-

replőkkel közösen tegye a hazai képzési rendszert még versenyképesebbé.” 

 Varga Judit         
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támogatott tartalom

„VOLT OLYAN, AKI NÁLUNK 
GYAKORNOKBÓL MOSTANRA 
MÁRKAIGAZGATÓ LETT”
„Igyekszünk tenni azért, 
hogy a munkavállalóink 
büszkék legyenek arra, 
hogy nálunk dolgoznak” – 
mondta Németh Balázs, a 
Porsche Hungaria ügyve-
zetője.

Mi miatt számít a Porsche Hun-
garia vonzó munkahelynek a fia-
talok körében?

Mindenki szeret a saját területén 
a legsikeresebb és a legnagyobb 
céghez bejutni. Márpedig itthon a 
gépjármű-forgalmazás terén immár 
harminc éve mi vagyunk a piacveze-
tők. Ez a felállás pedig az elkövetke-
zendő időszakban sem fog változni.  
A csoportunk forgalmazza a Volks-
wagen, az Audi, a Škoda, a SEAT és 
a Cupra márkát is. Magyarországon 
nincs még egy autóimportőr, amely-
nek ennyi brandje és ennyi szerviz-
partnere lenne. Ráadásul nálunk a 
munkalehetőségek terén is roppant 
széles a skála: a közgazdászoktól, 
a kommunikációs szakembereken 
át a mérnökökig sok mindenkinek 
tudunk munkát biztosítani. 

Hogy néz ki a gyakornoki prog-
ramjuk?

Átlagosan olyan 300 ember dolgozik 
nálunk, közülük 25-30 főt gyakornok-
ként alkalmazunk. Magyarországon 
szerencsére jók a felsőoktatási in-
tézmények, de hiszek abban, hogy 
a szakmát a túlnyomó többség egy 
munkahelyen tudja igazán jól elsajá-
títani. A nappali tagozatos főiskolá-
sok és egyetemisták a vállalatunknál 
különféle szakmai területeken tudnak 
elhelyezkedni. Ehhez egy többszintű 
kiválasztási rendszeren kell keresz-

tülmenniük. A fluktuáció a Porsche 
Hungariánál alacsony, viszont egy 
folyamatosan bővülő szervezet va-
gyunk, ahol szélesedik a tevékenységi 
kör, ezért a gyakornokok közül évente 
egy-kettőt fel tudunk venni állandó 
munkatársként is. A többiek, az itt 
szerzett tapasztalatnak hála rend-
szerint máshol, kifejezetten jó pozíci-
ókban tudnak elhelyezkedni. A gya-
kornoki program már 16 éve működik 
nálunk. Van olyan gyakornokunk is, 
akiből azóta márkaigazgató lett. A 
dolgozóinknak egyébként belföldi és 
nemzetközi képzéseket is folyamato-
san biztosítunk. Aki hozzánk bejut és 
van ilyen irányú ambíciója, az külföl-
dön is tud dolgozni, elvégre a Porsche 
Holding 18 országban van jelen.

Milyen programok, támogatá-
sok segítik a dolgozókat?

Van egy ingyenes, teljes körű egész-
ségügyi szolgáltatási csomag, ame-
lyet biztosítunk a munkavállalók-
nak. Emellett elérhető egy komplex 
dolgozó támogató rendszerünk, 
amely rengeteg olyan kihívásban 
segíti a kollégákat, amely a magán-
életükben jelentkezhet. Ez lehet 
ingatlanvásárlás, hagyatéki, vagy 
örökösödési eljárás, esetleg más 
személyes probléma. Sportolási le-
hetőséget is biztosítunk. Igyekszünk 
tenni azért, hogy a munkavállaló-
ink büszkék legyenek arra, hogy itt 
dolgoznak. Ha van egy jó ötletük, 
amelynek hála bizonyos szakterü-
letek jobban működhetnek, akkor 
ezért komoly pénzjutalmat adunk.

Mit gondolnak a pályakezdők-
ről?

Látható, hogy más igényeik vannak, 
mint a korábbi generációknak. Csak 

hogy egy példát említsek: fontosabb 
nekik, hogy van-e lehetőség home 
office-ra. A Porsche Hungariánál 
megvan a kellő rugalmasság ah-
hoz, hogy alkalmazkodni tudjunk a 
fiatalok elvárásaihoz. Mindenesetre 
azok a főiskolai és egyetemi tanu-
lók, akik szeretnének gyakornokként 
elhelyezkedni nálunk, jelentkez-
hetnek a hr@porschehungaria.hu 
e-mail-címen vagy a porschehun-
garia.hu honlapon keresztül. Ami 
a konkrét állásajánlatokat illeti, 
ezeket kizárólag a profession.hu-n 
tesszük közzé.

 Németh Balázs 

>> 14. oldal
Interjú György László gazdaságstratégiáért és szabályozásért felelős államtitkárral
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AZ VÁLIK SIKERESSÉ, AKINEK  
A TANULÁS KORTÓL FÜGGETLENÜL 
ÉLMÉNY ÉS FELFEDEZÉS MARAD

A modellváltást a felsőoktatás ipari 
kapcsolatait, versenyképességét javító 
intézkedésként kommunikálta a kor-
mányzat az elmúlt két évben. Miért tar-
tották szükségesnek az egyetemi műkö-
dés átalakítását?

A modellváltást a koncepció kidolgozá-
sa óta közelről követem. Korábban vezető 
közgazdászként a Századvégnél részt vet-
tem abban a szakmai munkában, amely 
a modellváltást előkészítette. Megnéztük 
a nemzetközileg elismert egyetemeket, és 
főleg az angolszász világban azt láttuk, 
hogy a recept „egyszerű”: van egy milliárdos 
alapítványuk és egy 100-200 éves „science  
parkjuk”, ezért az egyetem környékén olyan 
cégek működnek, amelyek a világ élvonalá-
ba tartoznak, így az ottani oktatók és kuta-
tók a legújabb ismeretekkel lehetnek felvér-
tezve. Emellett azt is megvizsgáltuk, hogy mi 
a titka azoknak az egyetemeknek, amelyek a 
közelmúltban lettek sikeresek. Eredményes 
volt például a finn és az izraeli modellváltás 
is, amelyek mind az egyetemi és üzleti szfé-
ra szorosabb együttműködésére építettek. 
Ez alapján azt gondoltuk, hogy a modellvál-
tást itthon is sikerre lehet vinni.

Az ipari együttműködések az állami 
finanszírozású egyetemek esetén nem 
működnek?

A modellváltás lényege az, hogy az egyete-
met mint tudásbázist és problémamegoldó 
központot megnyissuk a környezete előtt. 
Ezzel aktívvá tesszük a vállalati szféra és 
az akadémiai világ kapcsolatát, érdekeltté 
tesszük a feleket abban, hogy együttműköd-
jenek és tanuljanak egymástól. Itt a hang-
súly az érdekeltté tételen van, nem akarunk 

„A modellváltással abban segítünk, hogy az egyetemek a tudás azon 
szentélyei legyenek, amelyek nyitva állnak a fiatalok, a tanulni 
vágyók, a hazai vállalkozások előtt. Ezáltal olyan problémamegoldó 
központok jöhetnek létre, ahol 21. századi környezetben nemzet-
közileg versenyképes tudást szerezhetnek a hallgatók” – György 
Lászlóval, az ITM gazdaságstratégiáért és szabályozásért felelős 
államtitkárával beszélgettünk.

forrást elvonni. Ezt mutatja, hogy jövőre 
megduplázódik az intézmények működési 
költségvetése, és a következő években 2700 
milliárd forint fejlesztési forrás áramlik 
a felsőoktatásba. Ez az elmúlt évszáza-
dok legnagyobb hazai egyetemfejlesztése, 
amelynek eredményességét a modellváltás 
alapozza meg. 

Általában az ipari kapcsolatok hallatán 
nagyvállalati kapcsolatokra gondolunk. 
Hogyan profitálhatnak a modellváltás-
ból a hazai kis- és középvállalkozások?

Ma már nem csak a nagyvállalatok kivált-
sága az egyetemekkel való együttműködés, 
azt látjuk, hogy a kis- és középvállalkozások 
is egyre nagyobb számban és egyre tudato-
sabban kapcsolódnak be a duális képzésbe, 
közös kutatásba. A gazdaság fejlődésével 

egyre nagyobb szükségük van diplomás 
munkavállalókra is. Nemrég jártam Ne-
mesvámoson, egy 22 éve működő magyar 
tulajdonú vállalkozásnál, amelynek ma már 
200 alkalmazottja van, közülük 90 mérnök. 
Focipálya méretű ipari célgépeket gyár-
tanak, amelyeket csak képzett operátorok 
tudnak működtetni. Azt mondták, hogy két-
szer ekkorák lehetnének, ha lenne még kép-
zett munkavállalójuk. Szoros kapcsolatban 
állnak a veszprémi Pannon Egyetemmel, 

 A Word Economic Forum becslése alapján 2025-re az 

élvonalbeli technológiák, a robotizáció, az automa-

tizáció 85 millió munkahelyet szüntet meg, de 97 millió 

újat hoz létre világszerte. A cél, hogy a magyarok 

ott legyenek az új munkahelyek megszületésénél.  
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a hallgatókat már a képzés során megpró-
bálják megnyerni maguknak. Egy ilyen vál-
lalkozás olyan versenyképes céggé nőheti 
ki magát, amely aztán hosszú évtizedekre 
meghatározhatja egy régió fejlődését.

Az egyetemek és a cégek között a k+f 
projektek kapcsán hogyan kell elkép-
zelni a kölcsönös együttműködést és 
azok eredményeit?

Azoknál a vállalatoknál, amelyeknél robotizál-
tak és automatizáltak, nőtt a foglalkoztatás, 
ahol meg nem, ott leépült. A Világgazdasági 
Fórumnak van egy becslése arra vonatkozó-
an, hogy 2025-re az élvonalbeli technológiák, 
a robotizáció, az automatizáció 85 millió 
munkahelyet szüntetnek meg, de 97 millió 
újat hoznak létre. Azok a gazdaságok lesznek 
versenyképesek és tudnak munkát adni a vál-
lalkozóikon keresztül, amelyek ebben a folya-
matban élen járnak. Ugyanis ha a cégek haté-
konyabban működnek, akkor le tudják győzni 
a versenytársakat a piacon és növelhetik a 
béreket. Kétségtelen, hogy a technológiaváltó 
vállalatoknál az úgynevezett fehérgalléros 

munkavállalók száma nő, a kékgallérosoké 
csökken. Éppen ezért úgy alakítottuk át az 
oktatási rendszerünket, hogy mindenkinek 
lehetőséget biztosítsunk arra, hogy szakmát 
szerezzen, de innét át tudjon lépni az egyete-
mi képzésbe is. Ha ez fiatalon nem sikerült, 
akkor később, a felnőttképzésben is meg tudja 
szerezni azt a tudást, ami ahhoz kell, hogy a 
modern technológiákat működtesse. Nekünk, 
magyaroknak ott kell lennünk az új munka-
helyek megszületésénél, a magas bért fizetni 
képes munkahelyek nálunk kell, hogy megszü-
lessenek. Ezen dolgozunk, és ehhez szükséges 
az egyetemek átalakítása.

Összefoglalva, milyen az ideális fel-
sőoktatás?

Figyelembe veszi a piaci igényeket, kommu-
nikál a környezetével, jó ipari kapcsolatokat 
ápol és a tudás szentélyévé tud válni. Fontos 
az élhető, fenntartható, kreativitásra ösztön-
ző tanulási és szabadidős környezet, hogy a 
hallgatók inspiráló, gondolkodásra sarkalló, 
felszereltségét tekintve 21. századi környe-
zetben tanulhassanak. 

 Jelenleg 

Magyarország 

történetének 

valaha volt 

legnagyobb egye-

temfejlesztése 

zajlik. A következő 

években mintegy 

2700 milliárd 

forint fejlesztési 

forrás áramlik a 

felsőoktatásba. 


